

# Parks First

## "Patriotic Canadians from Coast to Coast in Support of National Parks"

by

Leslie Bella and Susan Markham

Leslie Bella and Susan Markham are in Recreation and Leisure Studies, University of Alberta.

### THE OBJECTS OF THE ASSOCIATION ARE:

- (a) *The preservation of the National Parks of Canada in their entirety for the use of the people of Canada and of the world, and the prevention of detriment to them through the invasion of commercial interests.*
- (b) *The spreading abroad of propaganda with the object of attracting people to them.*
- (c) *The preservation of their natural beauties for the benefit of mankind, and of the fauna and flora intact, for educational, scientific, artistic and recreational purposes.*

No, these are not taken from the bylaws of the National and Provincial Parks Association (N.P.P.A.C.), or from other conservation groups of the 1960's and 70's such as Greenpeace or the Canadian Nature Federation. These were the objectives of the first Canadian National Parks Association, duly constituted in 1923 to oppose the damming of the Spray River (then in Banff National Park) by the Calgary Power Company.

Although the Canadian National Parks Association was born sixty years ago, it was very like those social action groups with which we are familiar today. The group was created to oppose a specific policy proposal, and included representatives of a number of community groups with allied objectives. The first meeting was held during the annual camp of the Canadian Alpine Club in 1923, and early affiliates included the Calgary Good Roads Association, the Women's Canadian Club, the Edmonton Automobile and Good Roads Association and the National Council of Women. The Canadian National Parks Association then put together a wider coalition to oppose the Spray Lakes development, including the groups from most major Canadian cities.

Like the social action groups of the 1960's, the Canadian National Parks Association was both a benefit and a liability to the government. Parks Commissioner J.B. Harkin was present and enthusiastic at the first meeting, hoping that the group would stimulate public support for his own opposition to the Spray Lake project. However, he also knew that this group would have to be independent of government. When asked if the Parks Branch should take out a membership he commented that although he sympathized with the group's objectives, he doubted whether a Branch should "take out a membership in an organization such as this which might conceivably have some difference of opinion in the future regarding some government action concerning na-

tional parks."

J.B. Harkin preferred to give a grant to the Canadian Alpine Club, whose functions were "confined to stimulating climbing and hiking in the Canadian Rocky Mountain Parks and brings many visitors to the parks and to Canada." Harkin preferred to fund the prototype of today's cooperating associations, the Canadian Alpine Club, rather than N.P.P.A.C.'s predecessor, the Canadian National Parks Association. The Association turned this to advantage by assuring in their literature that the organization was "without government or party affiliations".

The tactics used by the Canadian National Parks Association would be familiar to today's environmentalists and parks enthusiasts. Members were encouraged to write letters, most of them identical, to the Minister. They also published newsletters to members and Bulletins "to the Canadian people" with headlines such as:

- "A Projected Raid of the National Parks"
- "The Ingenuity of man provides a substitute for many things, but not our heritage of natural beauty"
- "An Inviolable Heritage"
- "The People's Rights to Defend their National Parks" and
- "Power Sites or Parks"

In spite of letters, publications, conferences and media coverage, the Canadian National Parks Association lost its campaign with the passage of the National Parks Act of 1930. The boundaries of the Rocky Mountain National Parks were drastically reduced, to allow the Province of Alberta access to timber rights and power sources. The Spray River was dammed, and the Kananaskis valley waited for another fifty years to become a park area once more. However, the new legislation was hailed by some as a victory. The new smaller

national parks were to be more securely protected from private exploitation. That which remained as parkland seemed safe.

The Canadian National Parks Association had been focussed on one issue, and with the new National Parks Act that issue was dead. So the group did what most social action groups do when faced with their own oblivion. They found some new objectives.

They promoted health and recreation through physical activity in the out of doors. Their newsletters and bulletins of the early 1930's praised the German "out into the open" movement, with statements such as "the German government is keeping Germany on its feet by encouraging young German men and women to keep on their feet." National Parks development in Eastern Canada was also promoted, both for tourist value and for the "happy, healthy, rosy cheeked" urban families that would result. Parks were also expected to reduce drunkenness, particularly for those employed in their construction.

The Association also lobbied for the construction of highways, such as the Trans Canada Highway, and affiliated with a group promoting the Yellowhead Highway program. Close organizational ties were developed with the Canadian Automobile Association. The Association believed that the highways would enable American tourists to come to Canada, bringing "munificent gifts in the form of great volume of lucrative business." In addition to these diverse objectives, the association also found space to comment on the world issues of the day, including the stock market crash, unemployment and "communist agitation."

The key theme that returned in many forms throughout the 1930's was the Association's concern with fitness and health. Their motto, given prominence on their letterhead, advocated "an hour a day every day in the open air", and the association lobbied for an "enthusiastic Minister of Recreation". Another forty years would pass before "participation" would become official government policy. During the 1930's the Association continued to promote the National Parks, on the basis that they would make open air experiences more available to Canadians, providing for increased fitness and cutting health costs. In the words of the first Canadian National Parks Association, their supporters were:

"... far sighted Canadians who love the majestic natural scenery of our country; who see in the permanent preservation of some of the best examples of this scenery both a perpetual income from the tourist guest, and also better health through enjoyable outdoor exercise for our people for all time to come."

The first Canadian National Parks Association contributed to a heritage that is carried forward today and into the future by the National and Provincial Parks Association, by the Canadian Parks/Recreation Association, and by a multitude of other friends of Canada's national parks. Canada still has many "patriotic Canadians from coast to coast" who put parks first when there are contests between park values and commercial development. Collectively they have made the first centennial of the national parks a celebration, rather than a funeral. May we have the same reasons to celebrate our national parks heritage another hundred years from now.

# Les parcs d'abord

*"Les patriotes canadiens  
d'un océan à l'autre  
en faveur des  
parcs nationaux"*

par  
Leslie Bella et Susan Markham

## LES OBJECTIFS DE L'ASSOCIATION SONT LES SUIVANTS:

a) *La conservation des parcs nationaux du Canada dans leur intégrité, pour l'usage du peuple canadien et du monde entier, et leur protection contre les dommages qui pourraient leur être causés par l'invasion des entreprises commerciales.*

b) *La diffusion à l'étranger d'une publicité visant à y attirer des gens.*

c) *La conservation de leur beauté naturelle pour le bénéfice de l'homme, la protection de la faune et de la flore, à des fins éducatives, scientifiques, artistiques et récréatives.*

Non, les objectifs indiqués ci-dessus n'ont pas été tirés des règlements de l'Association des parcs provinciaux et nationaux ou d'autres groupes des années soixante et soixante-dix oeuvrant pour la protection de l'environnement, comme la Greenpeace ou la Canadian National Federation. C'étaient les objectifs de la première Association canadienne des parcs nationaux, dûment constituée en 1923 pour contester la construction d'un barrage sur la rivière Spray (alors dans le parc national de Banff) par la Calgary Power Company.

Bien que l'Association canadienne des parcs nationaux ait vu le jour il y a soixante ans, elle ressemblait beaucoup aux groupes d'action sociale d'aujourd'hui. L'Association a été créée pour s'opposer à une proposition de politique; elle était composée de représentants d'un certain nombre de groupes communautaires ayant des objectifs similaires.

Comme tous les groupes d'action sociale des années soixante, l'Association canadienne des parcs nationaux était, pour le gouvernement, tant un avantage qu'une charge.

Les tactiques utilisées par l'Association canadienne des parcs nationaux sont bien connues des environnementalistes et des enthousiastes des parcs d'aujourd'hui. On encourageait les membres à écrire des lettres au Ministre, lesquelles étaient souvent identiques. Ils publiaient également des bulletins à l'intention des membres et des communiqués destinés au "peuple canadien", présentant des titres comme:

"Un raid projeté dans les parcs nationaux"

"Grâce à son ingéniosité, l'homme substitue de nombreuses choses à d'autres, mais il ne peut rien substituer à notre magnifique patrimoine naturel"

"Un héritage inviolable"

"Le droit des peuples de protéger leurs parcs nationaux"

et

"Une centrale électrique ou un parc?"

En dépit des lettres, des publications, des conférences et des communiqués dans les médias, l'Association canadienne des parcs nationaux a perdu sa campagne lorsque la Loi sur les parcs nationaux a été votée en 1930. Les limites du parc national des montagnes Rocheuses ont été dramatiquement rapprochées, pour permettre à la province de l'Alberta d'avoir accès aux terres boisées et aux sources d'énergie électrique. Un barrage a été érigé sur la rivière Spray et la vallée Kananaskis a dû attendre cinquante années de plus avant de redevenir un parc. Cependant, certains considéraient la nouvelle loi comme une victoire. Les nouveaux parcs, plus petits, allaient être davantage protégés contre l'exploitation privée. Ce qui restait du ter-

ritoire des parcs semblait en sécurité.

L'Association canadienne des parcs nationaux avait dirigé tous ses efforts sur une seule cause et, en raison de la nouvelle Loi sur les parcs nationaux, cette cause s'était éteinte. Par conséquent, l'Association a fait ce que la plupart des groupes d'action sociale font lorsqu'ils se trouvent dans une telle situation: ils se forment de nouveaux objectifs.

Ils ont favorisé la santé et les loisirs en encourageant la participation à des activités physiques en plein air. Leurs bulletins et communiqués au début des années trente faisaient l'éloge du mouvement allemand "dehors, au grand air". On y lisait des énoncés comme: "le gouvernement allemand garde l'Allemagne en santé, en encourageant les hommes et les femmes allemands à se garder en santé". Ils ont également favorisé la création de parcs nationaux dans l'Est canadien, pour les avantages touristiques qu'ils représentaient et aussi pour les familles "heureuses, en santé, aux joues roses" qui en résulteraient. On prévoyait, de plus, que les parcs auraient pour effet de réduire l'alcoolisme.

L'Association a également exercé des pressions pour la construction de routes, comme la Transcanadienne, et s'est affiliée à un groupe qui appuyait le programme pour le Yellowhead Highway. Des liens organisationnels étroits ont été formés avec l'Association canadienne des automobilistes.

Le thème principal qui revenait sous diverses formes au cours des années trente portait sur la condition physique et la santé. Leur devise, inscrite sur leur en-tête pour attirer l'attention, préconisait "une heure par jour chaque jour au grand air", et l'Association a fait de la propagande de coulisses pour promouvoir un "ministère des Loisirs enthousiaste". Quarante années ont dû passer avant que "participation" ne devienne une politique officielle du gouvernement. Au cours des années trente, l'Association a continué de promouvoir les parcs nationaux, en affirmant qu'ils favoriseraient chez les Canadiens la participation aux activités en plein air, ce qui améliorerait leur condition physique et réduirait les frais médicaux. D'après la première Association canadienne des parcs nationaux, les partisans des parcs étaient:

"... des Canadiens qui voient loin et qui aiment les majestueux paysages naturels de notre pays; qui voient dans la conservation des meilleurs exemples de ces paysages, tant un revenu perpétuel provenant des touristes et vacanciers qu'une meilleure condition physique pour notre peuple dans les années à venir, grâce à des exercices agréables réalisés en plein air."

La première association canadienne des parcs nationaux a contribué à former un héritage, qui est protégé aujourd'hui et le sera dans l'avenir par l'Association des parcs provinciaux et nationaux, par l'Association des loisirs/parcs et par une multitude d'autres amis des parcs nationaux du Canada. Le Canada compte encore de nombreux "Canadiens patriotiques, d'un océan à l'autre" pour qui les parcs prennent une place prioritaire lorsque des controverses mettent en jeu la survie des parcs contre le développement commercial. Ensemble, ils ont fait du centenaire des parcs nationaux une fête, plutôt qu'une cérémonie funèbre. Espérons que dans cent ans nous aurons les mêmes raisons de célébrer notre patrimoine naturel. ☐